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Un any clau per a la fruita
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JOSEP CABRE I CLARIAN A
COORDINADOR TERRITORIAL DE LLEIDA D'UNIÓ DE
PAGESOS

JA SOM AL JUNY. A punt
d'iniciar una nova campanya
de recol·lecció de la fruita, en
un any que serà clau per al fu-
tur del sector. Estem davant de
la campanya més important
dels últims anys, que marcarà
un abans i un després. El sec-
tor fructícola passa per un mo-
ment difícil: les darreres cam-
panyes han suposat pèrdues
importants i la situació del
fructicultor és molt delicada a
causa d'un endeutament molt
alt. El que succeeixi enguany
marcarà la viabilitat futura dels
pagesos i també la consolida-
ció de les terres de Lleida com
a motor fructícola d'Europa.

El sector agrari en general,
i el de la fruita fresca en con-
cret, és estratègic a les nostres
comarques, com ho és també
per la projecció que té en els
àmbits català, estatal i euro-
peu. Només cal recordar dues

dades. Més del 83 % del prop
d'un milió de tones de fruita
produïdes a Catalunya es pro-
dueix a les nostres comarques.
A més, el 32% de la fruita fres-
ca que s'exporta des de l'Estat
espanyol surt de les comarques
lleidatanes, és a dir, una terce-
ra part. Estem, per tant, davant
un territori també exportador
que compta amb una produc-
ció fructícola diferenciada i es-
pecífica que no es pot imitar,
ni volent, a molts altres llocs
d'Europa. La seva singularitat
deriva del fet que s'ajusta a
unes condicions climàtiques i
agronomiques que no es po-
den repetir a qualsevol lloc.

El sector fructícola és un
puntal de l'economia de Po-
nent. De la seva viabilitat de-
penen directament o indirec-
tament milers de llocs de tre-
ball, la indústria hortofructí-
cola, la dels processats i la con-

servació, etc. La seva situació
incideix, per tant, en el con-
junt de sectors de l'economia
lleidatana, en el secundari i en
el terciari. Per això, cal adver-
tir que aquest any serà clau per
al futur del sector de la fruita:
enguany necessitem, sí o sí, uns
preus justos en origen.

Des d'Unió de Pagesos no
hem parat de fer propostes, de
defensar-les i de mobilitzar-nos
per aconseguir-les. Vam impul-
sar, i vam aconseguir, el debat
monogràfic sobre l'agricultura
dut a terme al Parlament de
Catalunya, i també que el re-
sultat fos positiu. Ara, més que
mai, cal garantir que s'apliqui
allò que el Parlament va apro-
var de forma unànime. Engua-
ny, serà molt important l'ac-
tuació i la implicació d'un de-
partament d'Agricultura, que
s'hauria de posar ja a treballar
pel sector amb actuacions va-
lentes. No cal anar molt lluny
per trobar referències: a l'Es-
tat veí, a França, el president
del Govern, Nicolas Sarkozy,
ja està parant els peus a l'oli-
gopoli de la gran distribució.

Els ha fet signar acords on es
comprometen a no escanyar la
pagesia ami? els preus i ha in-
crementat la promoció dels
productes del seu país. Sarkozy
també ha anunciat un impost
suplementari per als grans dis-
tribuïdors que no moderin els
seus marges de beneficis en
fruites i verdures en temps de

estratègic. Al debat al Parla-
ment de Catalunya tots els
grups polítics van dir que
l'agrari és estratègic, però a di-
ferència de França, aquí mai
hem estat tractats com a tal.
Ara, més que mai, i a punt de
començar la campanya de re-
collida de la fruita, li demanem
amb tota la cordialitat al nos-

Nosaltres volem uns governants que demostrin
que són útils per a la pagesia catalana. Per això,
volem ser tractats com a sector estratègic

crisi. L'objectiu és que el pro-
ductor agrari vegi millorats els
seus beneficis i que el consu-
midor no es vegi penalitzat.
Aquest és un primer pas,
potser insuficient, però que re-
coneix l'autèntica naturalesa
del problema i obre el camí cap
a les solucions.

Nosaltres, aquí, també vo-
lem uns governants que de-
mostrin que són útils per a la
pagesia catalana. Per això, vo-
lem ser tractats com a sector

tre conseller que sigui valent i
defensi el sector agrari dels
abusos de la gran distribució.
Sense por. També li demanem
que apliqui amb rapidesa allò
que el Parlament de Catalun-
ya ha aprovat. En un any tan
important per al nostre futur,
Unió de Pagesos estem i esta-
rem fent les accions necessàries
per reclamar-ho i per exigir
que la distribució respecti uns
preus justos per als pagesos i
pageses.
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